
وقتی اشغال  زایی جایش را به اشتغال  زدایی داد؛

رکود، شغل را بلعید!

نشست اضطراری ریاض به اتحاد   کشورهای اسلامی ختم می  شود؟

فریاد اتحاد، سکوت عمل

علی تاجرنیا، در توئیتی در شبکۀ ایکس)توییتر سابق( نوشت: تغییر استاندار البرز یک مطالبۀ عمومی است. نه فقط اصلاح  طلبان و هواداران دکتر پزشکیان، 

بلکه اصولگرایانی که دل در گرو توسعه دارند، معتقد به حضور استانداری کارآمد هستند. هیأت دولت با انتصاب شخصیتی در تراز ملی و همسو با گفتمان 

رئیس جمهور، شهروندان ایرانِ کوچک را امیدوار سازد.

 »تاجرنیا« در توئیتی مدعی شد؛  تغییر استاندار البرز، یک مطالبۀ عمومی

روزنامه

قیمت: 5000 تومان دوشنبه 28  آبان ماه 1403 شماره 1686

بیکاری و افزایش جرایم، رهاورد »مهاجرت بی رویه« به البرز؛

بومرنگِتوسعهنیافتگی
استان البرز، بدلیل موقعیت جغرافیایی خاص خود و نزدیکی به پایتخت، در دهه های اخیر به یکی از 
پرتراکم ترین و پرچالش ترین استان های کشور تبدیل شده است. این استان، علاوه بر تحمل بار سنگین 
مهاجرت های گسترده، با مشکلات دیگری نظیر نرخ بالای بیکاری و افزایش محسوس جرایم مواجه 
است. اما آیا میان این سه عامل رابطه ای مستقیم وجود دارد؟ و مهم  تر از آن؛ پیامدهای آن برای استان 

و البرزنشینان چیست؟ ادامه در صفحۀ 3
بحرانِ ملی جنگل  زدایی زیر ذره  بین »دنیای هوادار«؛

سبزی به سیاهی می  رسد
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معاون شورای امنیت ملی روسیه گفت که از آنجایی که 
آمریکا صادرات گاز طبیعی مایع خود به اروپا را افزایش 
داده  است، ادامه درگیری ها و مناقشه در اوکراین به نفع 

واشنگتن است.
دیمیتری مدودف در کانال تلگرامی خود نوشت که در 

نتیجه تحریم های ضد روسی، آمریکا توانسته عرضه و 
صادرات گاز طبیعی مایع )LNG( خود به اروپا را افزایش 
دهد، بنابراین ادامه درگیری ها در اوکراین به نفع واشنگتن 

است.
ارشد روسی همچنین خاطرنشان کرد  این سیاستمدار 
که آمریکا با اشتیاق فراوان در حال سرمایه گذاری در 
جنگ روسیه و اوکراین است و آمارها نشان می دهند 
که صادرات نفت آمریکا به اروپا امسال ۳۷.۳ میلیون تن 
افزایش داشته، به این معنی که در مقایسه با سال گذشته 

دو برابر بیشتر شده است.
مدودف افزود: صادرات گاز طبیعی مایع از واشنگتن به 
کشورهای اروپایی نیز ۱۸.۵ میلیون تن یعنی در حدود ۲۰۰ 

درصد افزایش داشته است.
معاون شورای امنیت ملی روسیه تصریح کرد که بنابراین 

پایان درگیری ها در اوکراین که شرط اولیه آن لغو تمامی 
تحریم های ضد روسی است، موقعیت گاز طبیعی مایع 

آمریکا در اروپا را تضعیف خواهد کرد.
وی همچنین ضمن تایید حملات نیروهای مسلح روسیه 
به زیرساخت های انرژی در اوکراین تاکید کرد که در صورت 
ادامه جنگ،همین سرنوشت در انتظار نتایج سرمایه گذاری 

های واشنگتن در این منطقه است.
گزارش ها حاکی از آن است که صبح امروز و روز گذشته، 
مسکو حملات موشکی گسترده ای را علیه زیر ساخت 

های برق و انرژی اوکراین انجام داده است.
مقامات اوکراینی مدت ها بود که نگران حملات موشکی 
روسیه در فصل سرما به شبکه های برق و زیرساخت های 
انرژی این کشور بودند، چرا که در پی این حملات مناطق 

زیادی با قطعی برق مواجه خواهند شد.

»محمد علی الحوثی« عضو شورای عالی سیاسی یمن 
تاکید کرد که کشورش هراسی از روی کار آمدن »دونالد 
ترامپ« در کاخ سفید ندارد و آمریکا از نظر یمنی ها پرِ 

کاهی بیش نیست.
محمد علی الحوثی روز گذشته گفت: امروز از کلام شهید 
سید حسین بدرالدین الحوثی رهبر فقید جنبش انصارالله 
یمن الهام می گیریم که گفت »آمریکا پرِ کاهی بیش 

نیست«.
وی تاکید کرد: به آمریکایی هایی که ما را با بازگشت 

ترامپ می ترسانند می گوییم که سلاحی که با آن ما 
را بمباران می کنند همان سلاح است و ما از آن هیچ 

هراسی نداریم.
عضو شورای عالی سیاسی یمن افزود: وقتی جمهوری 
یمن توان مهار و شکست دادن نیروی دریایی آمریکا 
را دارد، این امر به لطف قرآن کریم و حرکت در مسیر 

آن است.
ارشد  مقام  و  دفاع  وزیر  معاون  لاپلانت«  »بیل  اخیرا 
دارای  اکنون  یمن  که  گفت  آمریکا  تسلیحات  فروش 

تنها  که  است  بالستیک  موشک های  ساخت  فناوری 
کشورهای توسعه یافته در سراسر جهان از آن برخوردارند.

وی که در اجلاس »آینده دفاعی« در واشنگتن سخن 
می گفت، با اشاره به قدرت نظامی بالای ارتش یمن، 
یک  من  است.  شده  وحشتناک  یمن  ارتش  افزود: 
مهندس و فیزیکدان هستم و تمام دوران حرفه ای خود 
را در زمینه موشک کار کرده ام، آنچه من از اقدامات 
نیروهای مسلح یمن وابسته به صنعا در ۶ ماه گذشته 

دیدم مرا شگفت زده کرد.

»مدودف«:  ادامۀ مناقشه اوکراین به  نفع آمریکا است

»الحوثی«: هراسی از ترامپ نداریم

ژنرال های ارتش رژیم صهیونیستی معتقدند این رژیم باید با لبنان توافق کند و به جنگ پایان دهد. »یسرائیل زیو« سرلشکر ذخیره ارتش 
اشغالگر اسرائیل گفت که احتمال توافق با لبنان بسیار زیاد است. زیو در مصاحبه با شبکه ۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی گفت: اسرائیل 
در حال حاضر نباید بر هر چیزی که به حاکمیت لبنان لطمه می زند اصرار داشته باشد. ما باید فرصت حداکثری را برای لبنان در اجرای 
قطعنامه ۱۷۰۱ فراهم کنیم. انتظار می رود که این توافق نه فورا، بلکه شاید دیرتر از بین برود چراکه حزب الله برای بازگشت به جنوب 
لبنان و ایجاد زیرساخت های خود تلاش خواهد کرد. اکنون باید به دنبال توافق با لبنان بود چراکه تلفات در آنجا، وضعیت نیروهای 

ذخیره، فرسودگی، وضعیت کلی اسرائیل و به تمام دلایلی که در دنیا وجود دارد، باید به جنگ پایان داد.

ژنرال های صهیونیست: باید به جنگ با لبنان پایان داد

»گاردین«:

راست افراطیِ اسرائیل از کابینۀ پیشنهادی ترامپ راضی است

بینالملل

کابینه  برای  ترامپ«  »دونالد  انتخابی  گزینه های  معرفی  با 
جدید، چهره های افراطی و شهرک نشینان راست گرا، تیم جدید 

را »رویایی« و »فرصتی منحصر به فرد و ویژه« توصیف کردند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روزنامه گاردین، شهرک 
نشینان راست گرا و صهیونیست های ملی گرای افراطی در 
اسرائیل، چهره های انتخاب شده از سوی ترامپ برای دولت 
جدید را یک »تیم رویایی« دانسته و آن را »فرصتی منحصر 
به فرد و ویژه« برای افزایش تسلط اسرائیل بر اراضی اشغالی 
و پایان دائمی هرگونه چشم اندازی برای تشکیل یک کشور 

فلسطینی می بینند.
در  مردمی  نهادهای  و  فلسطینی  گروه های  دیگر،  سوی  از 
را حامیان آشکار پروژه  فعالان  اسرائیل، گزینه های ترامپ 
راست افراطی دانسته و می گویند که دولت بنیامین نتانیاهو 

نخست وزیر اسرائیل از پیروزی ترامپ جسور شده است.
چاپ  چپ  های  گروه  به  نزدیک  چاپ  »هاآرتص«  روزنامه 

اسرائیل در سرمقاله ای در همین زمینه هشدار داد: »مجموعه 
انتصابات اعلام شده از سوی دونالد ترامپ باید همه کسانی که 

به آینده اسرائیل اهمیت می دهند را نگران کند«.
گزارش ها حاکی است پس از اعلام نتیجه انتخابات آمریکا، 
بیت  در  فلسطینی ها  منازل  تخریب  به  اسرائیلی  مقامات 
المقدس شرقی و کرانه باختری رود اردن که در سال ۱۹۶۷ به 

اشغال تل آویو درآمد، ادامه می دهند.
فخری ابودیاب فعال فلسطینی که سال هاست تلاش ها برای 
مقاومت در برابر تخریب خانه های فلسطینیان در کرانه باختری 
را رهبری می کند، در این خصوص به گاردین گفت: پس از اعلام 
نتایج انتخابات بولدوزرها بازگشته بودند تا بخشی از خانه او را 
که در اثر تخریب شهرداری همچنان باقی مانده بود، ویران کنند.

وی افزود: اسرائیل ۲۰ سال است که می خواهد اینجا را خراب 
کند و اکنون از فرصت بدست آمده استفاده می کند.

گروه حقوق بشری اسرائیلی »عیر عمیم« نیز هدف واقعی 
از تخریب های اخیر را، ایجاد اتصال میان شهرک نشینان 
اسرائیلی در محله های فلسطینی و غرب اورشلیم دانسته و 
استدلال می کند که مقامات محلی از پیروزی ترامپ جسور 

شده اند.
هفته گذشته سازمان ملل هم در گزارشی اعلام کرد که یک 
روستای بادیه نشین در »صحرای نگب« به دستور ایتامار بن 
گویر وزیر افراط گرای امنیت ملی تخریب شد تا راه برای یک 

جامعه یهودی ارتودکس هموار گردد.
شگفتی دیگر گزینه های انتخابی ترامپ اظهارات زودهنگام 
آن  ها در مورد آینده جنگ در غزه است؛ از جمله سناتور مارکو 

روبیو نامزد پست وزار امورخارجه که با اعلام مخالفت با آتش 
بس در این باریکه، گفته است که اسرائیل باید تمام اعضای 

حماس را نابود کند.
الیز استفانیک نامزد انتخابی ترامپ به عنوان سفیر سازمان ملل 
نیز این نهاد بین المللی را به دلیل محکومیت کشتار در غزه، 

»چاه یهودستیزی« خوانده است.
مایک هاکبی سفیر آینده آمریکا در اسرائیل نیز ضمن غیرقابل 
اجرا خواندن راه حل ایجاد دو کشور، از اشغال کرانه باختری 

حمایت کرده است.
بتسالل اسموتریچ وزیر دارایی و مدافع صریح شهرک سازی ها، 
هفته گذشته و در پی پیروزی ترامپ با اشاره به بخش هایی از 
کتاب تورات، گفت که سال ۲۰۲۵ »سال حاکمیت در یهودیه و 

سامره« خواهد بود.
گاردین در ادامه خاطرنشان می کند که گسترش شهرک های 
یهودی نشین در کرانه باختری و شرق بیت المقدس در طول 

جنگ جاری در غزه افزایش یافته است.
این روزنامه در پایان به دولت نخست ترامپ اشاره کرده و یادآور 
می شود: در آن دوره شاهد گام های بی سابقه ای برای حمایت 
از ادعاهای ارضی اسرائیل بودیم؛ از جمله به رسمیت شناختن 
بیت المقدس به عنوان پایتخت اسرائیل و انتقال سفارت آمریکا 
به آنجا و به رسمیت شناختن الحاق بلندی های جولان از سوی 

تل آویو.
باورند که  این  بر  از همین رو فعالان حامی شهرک سازی 
انتخاب های ترامپ برای کابینه در دولت جدید بسیار فراتر از 

دولت قبلی خواهد بود.

نشست اضطراری ریاض به اتحاد 
کشورهای اسلامی ختم می  شود؟

فریاد اتحاد، سکوت عمل

مهردادتیموری

در روزهای اخیر، ریاضِ عربستان، میزبان یکی از مهم ترین 
سازمان  اضطراری  نشست  بود:  منطقه ای  نشست های 
همکاری های اسلامی و اتحادیه عرب، که به پیشنهاد جمهوری 
اجماع  هدف  با  که  نشست  این  شد.  برگزار  ایران  اسلامی 
کشورهای اسلامی علیه رژیم صهیونیستی و بررسی تحولات 
اخیر منطقه ای تشکیل شده بود، فرصتی کم نظیر برای نشان 
دادن همبستگی کشورهای اسلامی به شمار می آید. اما آیا این 
نشست می تواند فراتر از یک نمایش سیاسی، واقعاً به تغییر 

معادلات منطقه ای منجر شود؟
این نشست زمانی برگزار شد که تنش ها میان رژیم صهیونیستی 
و فلسطین بشدت افزایش یافته و موضوع فلسطین دوباره به 
یکی از محورهای اصلی سیاست خارجی کشورهای اسلامی 
تبدیل شده است. در این میان، پیشنهاد ایران برای برگزاری 
این نشست، حاکی از تلاش تهران برای بازیابی جایگاه رهبری 
در جهان اسلام است؛ جایگاهی که در سال های اخیر به دلیل 
اختلافات سیاسی، ایدئولوژیک و ژئوپلیتیک با کشورهای عربی 
بویژه عربستان سعودی، تضعیف شده است. از سوی دیگر، 
عربستان سعودی که میزبان این نشست است، به دنبال تقویت 
تصویر خود به عنوان یک بازیگر صلح طلب و متحد کننده در 
جهان اسلام است. توافق اخیر ریاض و تهران پس از سال ها 
قطع رابطه، فضای همکاری های منطقه ای را تا حدی احیا کرده 
و این نشست می تواند گامی دیگر در جهت کاهش شکاف های 

قدیمی باشد.
در این نشست، دو موضوع کلیدی »تحولات اخیر فلسطین« و 
»امنیت منطقه  ای« مورد بحث قرار گرفت. با وجود تلاش های 
دیپلماتیک برای نمایش همبستگی، واقعیت های سیاسی 
و ژئوپلیتیک منطقه نشان می دهد که اجماع واقعی میان 
کشورهای اسلامی بدلیل عادی  سازی پنهان و آشکار روابط برخی 
از کشورها نظیر امارات متحده عربی، بحرین و مراکش طی 
سال  های اخیر با رژیم صهیونیستی و البته اختلافات بنیادین 

ایدئولوژیک و سیاسی همچنان دور از دسترس است.
نشست ریاض، با تمام جنبه های نمادین و دیپلماتیک خود، 
سیاست  در  واقعی  عطف  نقطه  یک  به  شدن  تبدیل  برای 
منطقه ای نیازمند اقداماتی فراتر از بیانیه های سیاسی است. تا 
زمانی که تصمیمات این گونه نشست ها به اقداماتی عملی مانند 
فشار دیپلماتیک بر رژیم صهیونیستی، حمایت مالی و سیاسی 
از فلسطین و کاهش تنش های درون منطقه ای منجر نشود، 
تأثیر آن ها صرفاً محدود به جنبه های تبلیغاتی خواهد بود. یکی 
از نقاط ضعف سنتی در سیاست جهان اسلام، عدم وجود یک 
رهبری جمعی و هماهنگ بوده است. نشست ریاض می تواند 
فرصتی باشد برای ایجاد یک سازوکار جدید که نقش همه اعضا 

را در تصمیم گیری ها تضمین کند.
این نشست می تواند پیامدهای مختلفی برای منطقه و فراتر از 

آن داشته باشد:
 برای ایران: برگزاری نشست به پیشنهاد ایران، فرصتی است 
برای نمایش توان دیپلماتیک تهران و تلاش برای خروج از 

انزوای سیاسی.
برای عربستان سعودی: میزبانی نشست، فرصتی طلایی برای 
ریاض است تا چهره ای مصالحه جو و متحدکننده از خود نشان 

دهد و نقش منطقه ای خود را تقویت کند.
برای فلسطین: اگر نشست به تصمیمات ملموسی منجر شود، 
می تواند گامی به سوی بهبود وضعیت فلسطینی ها باشد، اما در 

غیر این صورت، صرفاً یک رویداد نمادین خواهد بود.
نشست اضطراری ریاض، هرچند نشان دهنده تلاشی مهم برای 
احیای همبستگی اسلامی است، اما نباید از محدودیت های 
ساختاری آن غافل شد. اختلافات عمیق میان کشورهای عضو 
سازمان همکاری های اسلامی، فشارهای بین المللی، و منافع 
این  اهداف  تحقق  که  موانعی هستند  منطقه ای،  متعارض 
نشست را دشوار می سازند. با این حال، اگر رهبران حاضر در 
نشست بتوانند از این فرصت برای حرکت به سمت اقدامات 
عملی و کاهش تنش های درون منطقه ای استفاده کنند، این 
نشست می تواند به نقطه آغازی برای تغییرات واقعی تبدیل 
شود. تا آن زمان، نشست ریاض بیشتر شبیه به یک سکوی 
دیپلماتیک برای نمایش اتحاد خواهد بود، تا یک اقدام مؤثر 

برای حل بحران های منطقه ای.

سرمقاله
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»مجتبی عبداللهی« -استاندار البرز- با بیان اینکه سرانه فضای آموزشی در کشور ۵.۳ متر مربع است ، اعلام کرد: این سرانه در البرز حدود 
۳.۳ متر مربع است که برای رسیدن به میانگین کشوری نیازمند ساخت ۴۰۰ مدرسه جدید هستیم. البرز با بیش از ۳.۵ میلیون نفر 
جمعیت، استانی مهاجرپذیر است و همواره نیاز به افزایش ظرفیت های آموزشی دارد. تا سه سال پیش استان البرز در رتبه آخر کشور از 
نظر فضای آموزشی و پرورشی قرار داشت اما با راه اندازی نهضت مدرسه سازی و همکاری های خوب میان دولت و خیرین اکنون شاهد 
پیشرفت های چشمگیری در این بخش هستیم. ما به وعده خود برای ساخت این مدارس رسیدیم و این امر باید ادامه یابد تا به وضعیت 

متعادل دست یابیم.

البرز نیازمند ساخت ۴۰۰ مدرسۀ جدید است

در شهر

استان البرز، بدلیل موقعیت جغرافیایی خاص خود و نزدیکی 
و  پرتراکم ترین  از  یکی  به  اخیر  دهه های  در  پایتخت،  به 
پرچالش ترین استان های کشور تبدیل شده است. این استان، 
علاوه بر تحمل بار سنگین مهاجرت های گسترده، با مشکلات 
دیگری نظیر نرخ بالای بیکاری و افزایش محسوس جرایم 
مواجه است. اما آیا میان این سه عامل رابطه ای مستقیم 
و  استان  برای  آن  پیامدهای  آن؛  از  مهم  تر  و  دارد؟  وجود 

البرزنشینان چیست؟
البرز بدلیل فرصت های اقتصادی و نزدیکی به تهران، همواره 
مقصد اصلی مهاجرانی بوده است که از استان های کمتر 
توسعه یافته به دنبال شغل و زندگی بهتر راهی این منطقه 
می شوند. طبق آمارهای رسمی، البرز یکی از بالاترین نرخ های 
رشد جمعیت ناشی از مهاجرت را در کشور دارد. اما این رشد 
سریع نه تنها با افزایش زیرساخت های اقتصادی و خدماتی 
همراه نبوده، بلکه فشار زیادی بر ظرفیت های محدود این 
استان وارد کرده است. مهاجران اغلب در حاشیه نشین ترین 
مناطق استان مستقر می شوند؛ مناطقی که فاقد امکانات 
اولیه زندگی نظیر بهداشت، آموزش و امنیت هستند. این 
موضوع به شکل گیری سکونتگاه های غیررسمی و تشدید 
فقر شهری منجر شده است. نبود فرصت های شغلی مناسب 
در این مناطق نیز مهاجران را در معرض مشکلات دیگری 
مانند بیکاری و روی آوری به مشاغل غیررسمی قرار می دهد.
میانگین  از  جوانان،  میان  در  بویژه  البرز،  در  بیکاری  نرخ 
کشوری فراتر است. نبود فرصت های شغلی پایدار و رشد 
نامتناسب جمعیت، فضای رقابت بر سر مشاغل موجود را 
تنگ تر کرده است. جوانانی که از یافتن شغل مناسب ناتوان 
می کنند.  نابرابری  و  محرومیت  احساس  اغلب  می مانند، 
این احساس می تواند آن ها را به سمت رفتارهای پرخطر یا 
حتی فعالیت های مجرمانه سوق دهد. بیکاری نه تنها فشار 
اقتصادی بر خانواده ها وارد می کند، بلکه اثرات روانی شدیدی 
نیز بر افراد دارد و می تواند منجر به افزایش خشونت های 

خانگی و اجتماعی شود.

افزایش جرایم: پیامد طبیعی فقر و بیکاری
رابطه میان فقر، بیکاری، و جرم در جوامع مختلف به خوبی 
مستند شده است. استان البرز نیز از این قاعده مستثنا نیست. 
رشد بیکاری و مهاجرت به شکل مستقیم و غیرمستقیم در 

افزایش انواع جرایم نقش دارند.
افزایش  فقر،  و  بیکاری  پیامدهای  مشهودترین  از  یکی 
جرایم خرد نظیر سرقت است. بسیاری از افراد، به ویژه در 
سکونتگاه های غیررسمی، برای تأمین نیازهای اولیه خود 
دست به سرقت یا فروش مواد مخدر می زنند. این جرایم، 
هرچند در ظاهر کوچک و کم اهمیت به نظر می رسند، تأثیرات 

مخربی بر احساس امنیت اجتماعی دارند.
برای  وجود جمعیت های مهاجر و بیکار، فرصت مناسبی 
است.  کرده  فراهم  مجرمانه  باندهای  رشد  و  شکل گیری 
و  اقتصادی  وضعیت  از  سوءاستفاده  با  اغلب  باندها  این 
اجتماعی آسیب پذیران، آن ها را وارد چرخه های قاچاق یا سایر 

فعالیت های غیرقانونی می کنند.
خشونت های خیابانی نیز از دیگر پیامدهای بیکاری و احساس 
تعارضات  محدود،  منابع  سر  بر  رقابت  است.  محرومیت 
قومی و فرهنگی میان مهاجران و ساکنان بومی، و ناامیدی 
اجتماعی همگی عواملی هستند که به افزایش درگیری ها و 

خشونت های خیابانی در البرز دامن زده اند.
یکی از مهم ترین دلایل این بحران، نبود برنامه ریزی مناسب 
در توسعه استان است. رشد سریع جمعیت، بدون توسعه 
زیرساخت ها و ایجاد فرصت های شغلی جدید، تنها به افزایش 

مشکلات منجر شده است.
سیاست های مهاجرتی و اقتصادی کشور نیز در این وضعیت 
دخیل هستند. عدم وجود سیاست های روشن برای مدیریت 
فرصت های  عادلانه  توزیع  در  ناکامی  و  البرز  به  مهاجرت 
اقتصادی در سراسر کشور، استان هایی مانند البرز را به کانون 

بحران های اجتماعی تبدیل کرده است.
برای کاهش بحران موجود و بهبود وضعیت اجتماعی و 
اقتصادی در استان البرز، اقدامات زیر ضروری به نظر می رسد:

۱. سرمایه گذاری در زیرساخت ها
توسعه زیرساخت های اقتصادی، خدماتی، و آموزشی می تواند 

کیفیت زندگی را در استان بهبود بخشد و زمینه را برای ایجاد 
فرصت های شغلی جدید فراهم کند.

۲. ایجاد سیاست های مهاجرتی پایدار
مدیریت مهاجرت از طریق ایجاد فرصت های اقتصادی در 
استان های مبدا و تنظیم سیاست های شفاف برای اسکان 

مهاجران می تواند فشار جمعیتی بر البرز را کاهش دهد.
۳. تمرکز بر توانمندسازی جوانان

برنامه های آموزشی و مهارتی که جوانان را برای ورود به بازار 
کار آماده کند، می تواند نرخ بیکاری و در نتیجه میزان جرایم 

را کاهش دهد.
۴. تقویت سیستم های نظارتی و امنیتی

افزایش حضور پلیس و تقویت همکاری میان دستگاه های 
قضایی و اجتماعی می تواند از گسترش جرایم جلوگیری کند.

آینده ای مبهم برای البرز
رابطۀ پررنگ میان بیکاری، مهاجرت و افزایش جرایم در البرز، 
است.  و جامعه شناسان  برای سیاست گذاران  زنگ خطری 
این استان به نقطه ای بحرانی رسیده که نیازمند اقدامات 
فوری و مؤثر است. اگرچه حل این بحران به برنامه ریزی و 
سرمایه گذاری بلندمدت نیاز دارد، اما اقدامات کوتاه مدت نیز 
می تواند از وخامت بیشتر اوضاع جلوگیری کند. البرز می تواند 
بجای کانون بحران، به الگویی برای توسعه پایدار و مدیریت 
اجتماعی تبدیل شود؛ اما تنها در صورتی که این مسائل جدی 

گرفته شوند.

بیکاری و افزایش جرایم، رهاورد »مهاجرت بی رویه« به البرز؛

بومرنگِ توسعه  نیافتگی
داستانجلد

 

»عمار ایزدیار« خبر داد؛

حمایت و تامین منابع مدیریت شهری از 

کنگره ملی شهدای استان و ساخت فیلم

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج 
گفت: با توجه به اهمیت رویداد عظیم فرهنگی کنگره شهدای 
استان البرز در سطح ملی، اعضای شورای شهر کرج با تامین 
بخشی از هزینه های این کنگره و تامین منابع جهت ساخت 

فیلم موافقت و پرداخت آن را تصویب کردند.
لایحه  بررسی  در  ایزدیار  عمار  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به   
شهرداری در خصوص آغاز برنامه های کنگره و لزوم حمایت 
مدیریت شهری اظهارداشت: با توجه به اهمیت رویداد عظیم 
فرهنگی کنگره شهدای استان البرز در سطح ملی و با عنایت 
به افزایش هزینه های این رویداد و مشارکت شورا و شهرداری 
به تخصیص ۵۵  این کنگره، اعضای شورای شهر  کرج در 
میلیارد تومان مازاد بر مصوبه قبلی سر جمع به مبلغ ۷۰ 

میلیارد تومان موافقت و تصویب کردند.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج 
افزود: ابتدا دوفوریت سپس اصل لایحه شهرداری در جلسه 

رسمی به اتفاق آراء حاضرین به تصویب رسید.
ایزدیار بیان کرد: مدیریت شهری با کمک و حمایت مالی  سهم 
خود را به عنوان یکی از مهم ترین دستگاه های اجرایی شهر در 

برگزاری باشکوه این کنگره پرداخت می کند.
عضو شورای اسلامی شهر کرج یادآور شد: تلاش برای انجام 
کارهای فرهنگی در کنار فعالیت های عمرانی جزو اتفاقات 
خوبی در حوزه فرهنگی در کلانشهر کرج است که باید تلاش 

کنیم این مهم تقویت شده و نشاط اجتماعی افزایش یابد.

شورایشهر

هفته نکوداشت شهر خورزوق، از روز پنجشنبه ۱۷ آبان ۱۴۰۳ 
با عطرافشانی و گلباران قبور مطهر شهدای گلگون کفن آغاز 
شد. این رویداد شامل برنامه های متنوعی همچون جشن 
بادبادک ها، همایش اسب سواری، افتتاح نمایشگاه صنایع 
دستی، تریکودوزی و سفره قلمکار، تجلیل از فرزندان ممتاز 
شهدا و جانبازان شهرستان برخوار، دیدار با خانواده های شهدا، 
اجرای تئاتر مدیریت پسماند، نشست تخصصی گویش و 
قدمت تاریخی خورزوق، جشنواره خوشنویسی »مشق عشق«، 
جشنواره بازی های بومی محلی، محفل قرآنی، و شب شعر 

مذهبی بود.
اختتامیه با محوریت یادواره شهدا

پایان بخش این هفته، یادواره ای با محوریت شهدا و رونمایی 
از نماهنگ سردار شهید علی رضائیان بود. شب شعر »سوگواره 
شعر فاطمی« در تالار بزرگ سیتی سنتر شهرک سیمرغ، با 
حضور شاعران برجسته کشوری برگزار شد و در بخشی از این 
برنامه، مهندس خلیل شریفی، معاون شهرداری خورزوق، به 
قرائت شعر پرداخت. همچنین، تئاتری تحت عنوان »باور« 

نیز به اجرا درآمد.
یادواره شهدا و رونمایی از نماهنگ شهید رضائیان

اختتامیه چهارمین سالگرد نکوداشت شهر خورزوق، با یادواره 
سرداران و ۱۵۶ شهید والامقام این شهر، در سالن سرپوشیده 
ورزشگاه تختی خورزوق برگزار شد. این مراسم با روایت گری 
سردار جانباز حاج علی فضلی، و حضور چهره های برجسته ای 
نظیر سردار فدا، حاجی دلیگانی )نماینده مردم شاهین شهر 
و برخوار(، دکتر قربانی )فرماندار(، سرهنگ موسوی )فرمانده 
سپاه برخوار(، و جمعی از مسئولان محلی همراه بود. سخنرانی 
با  امام جمعه خورزوق،  حجت الاسلام حاج آقا حق شناس، 
محوریت سه جهاد اساسی: پاسداری از خون شهدا، حمایت از 
مردم مظلوم غزه، و مقاومت در برابر رژیم صهیونیستی آغازگر 
مراسم بود. وی همچنین بر ضرورت فرزندآوری برای حفظ 

بقای اسلام و نظام تأکید کرد.
لحظات ماندگار

در ادامه مراسم، اجرای سرود »دختران طلوع« و سرود امام 
رضا )ع(، همراه با رونمایی از نماهنگ شهید علی رضائیان، 
حال وهوای خاصی به یادواره بخشید. سردار فضلی در سخنان 
خود با تأکید بر جایگاه اخلاقی و دینی شهدا، به شهامت 

و ایثار شهدای بزرگی همچون سردار رضائیان، حاج حسین 
خرازی، سردار همت، و دیگر سرداران دفاع مقدس اشاره کرد و 

گفت: »همه ما وامدار شهدا هستیم«.
در بخشی دیگر از مراسم، دختر سردار شهید رضائیان، شعری 
در وصف حضرت فاطمه زهرا )س( قرائت کرد. نوحه خوانی 
ایام  با مناسبت  اهل بیت،  کربلایی حامد عطریان، مداح 
سوگواری شهادت حضرت زهرا )س(، شور خاصی به جمعیت 

حاضر بخشید و با سینه زنی حاضران به پایان رسید.
نمایشگاه یاد یاران

یکی از برنامه های جانبی این یادواره باشکوه، نمایشگاه »یاد 
یاران« بود که در ۱۶ غرفه، عکس های شهدا را به نمایش 
گذاشت. این نمایشگاه با همکاری پایگاه های مقاومت بسیج 
و کانون های فرهنگی شهر خورزوق برپا شد و مورد استقبال 

گسترده مردم قرار گرفت.

در هفتۀ نکوداشت و شب پایانی چه گذشت؟  156 ستاره در آسمان خورزوق

یادوخاطرهشهدا،
بهویژه»شهیدعلی
روشنچراغ«که4

فروردین61بهمقام
شامخشهادتنائل

گشت،گرامیباد

»مجتبی حاجی  قاسمی«:

تبعات ترافیکی اجرای پروژه پیاده  راه 
امامزاده حسن کرج کاهش یافته است

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر 
کرج گفت: تبعات ترافیکی اجرای پروژه پیاده راه امامزاده 
حسن )ع( کرج مدیریت شده است و اثرات مخرب آن تا حد 

قابل قبولی کاهش یافته است.
به گزارش »دنیای هوادار«، مجتبی حاجی قاسمی در خصوص 
احداث پیاده راه امامزاده حسن )ع( کرج اظهار کرد: هر پروژه 
ای قبل از رسیدن به مرحله اجرا نیاز به مطالعات، مقدمات، 
تشریفات قانونی و مجوزهایی دارد که قطعا در مورد همه پروژه 
ها، من جمله پیاده راه امامزاده حسن )ع( این مراحل طی 

شده است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر 
کرج  اذعان کرد: بنده در صحن شورا به این  پروژه رای ندادم 
اما زمانی که این طرح روال اداری و قانونی خود را طی کرد 
به عنوان عضو شورا و رئیس کمیسیون عمران از آن دفاع 

می کنم.
عضو شورای اسلامی شهر کرج خاطرنشان کرد: این پروژه بدون 
برنامه و ناگهانی نبوده اما هر پروژه ای در هر جای شهر اجرا 
شود، عده ای معترض هستند و حق هم دارند اما همه اعضای 
شورا شنوای صحبت ها و گلایه های شهروندان  هستیم و 
تلاش می کنیم معبری که برای عبور خودروها در نظر گرفته 

شده سریعتر بازگشایی و مشکلات پروژه حل شود.

اصغرقلندری

مهدیتیموری
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»سمیه رفیعی« -رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی- در بیست ونهمین کنفرانس کشورهای عضو پیمان 
تغییرات آب وهوایی سازمان ملل متحد )COP۲۹(، اقدامات اساسی ایران را در راستای اجرای صنعت کم کربن با وجود همه  
سختی ها شایسته تقدیر بین المللی دانست و گفت: یکی از مهمترین قوانین جمهوری اسلامی ایران، اصل پنجاه قانون اساسی 
است که بسیار جدی به مسئلۀ حفظ محیط زیست می پردازد و تخریب آن را جرم اعلام کرده است. از طرفی به صورت اختصاصی، 
موضوع تغییرات اقلیمی در سیاست های کلی محیط زیست کشور توسط رهبر معظم انقلاب که به باور من محیط زیستی ترین 

رهبر دنیاست، ابلاغ شده است.

گام های ایران در صنعت کم کربن شایسته تقدیر است

جامعه

خاموشی  های زمستان!

کشور بار دیگر با کمبود شدید برق روبه  رو شده است. تصمیم 
دولت برای حذف تدریجی مازوت از نیروگاه ها، اقدامی به 
منظور بهبود کیفیت هوا بود، اما این تصمیم فشار زیادی بر 
شبکه برق کشور وارد خواهد کرد. متاسفانه بحران کمبود برق 
که همواره در تابستان و روزهای گرم سال گریبان  گیرصنایع 
بود، گویا به پاییز و زمستان امسال هم کشیده و قرار نیست 
فعلاً از لای چرخ بخش تولید و حتی مصرف خانگی خارج 
شود. گرچه مسئولان دولت قصد دارند با انتشار خبر توقف 
مازوت  سوزی، به  نوعی خود را دلسوز مردم و سلامت عمومی 
ذخایر  کاهش  با  می رسد  نظر  به  اما  دهند،  نشان  جامعه 
سوخت نیروگاه ها، تامین مازوت هم امسال با دشواری هایی 
همراه است و دولت دیگر چاره ای جز توقف مازوت سوزی 
ندارد. صنایع به دنبال قطعی برق در فصل گرم سال، ضرر و 
زیان بسیاری متحمل شدند. هرساله صنایع به دنبال کمبود 
گاز گسترده، با قطعی گاز نیز مواجه بودند. امسال وضعیت 
اسفناک تر از هر سال خواهد بود؛ چرا که هم قطعی برق 
و هم قطعی گاز گریبان گیر مردم است. توقف استفاده از 
مازوت به منظور کاهش آلودگی هوا اقدام مطلوبی است 
ندارد،  وجود  برق  تولید  برای  دیگری  منبع  هیچ  گویا  اما 
زیرا بلافاصله پس از دستور توقف استفاده از مازوت، خبر 
که  معناست  بدان  این  است.  آمده  میان  به  خاموشی  از 
وضعیت کمبود برق و کمبود گاز در کشور اسفناک است 
و مردم باید خود را برای یک زمستان سخت آماده کنند. 
رقم  مسئولان  ناکارآمدی  دلیل  به  مستقیماً  که  زمستانی 
خورده است. اظهارات مسئولان کشور نشان از آن دارد که 
نمی توانند همزمان دو مشکل را با هم حل کنند. گرچه توقف 
مازوت سوزی امری درست است، اما نباید خاموشی های مکرر 
بهای آن باشد. توقف خاموشی های پی در پی در گرو افزایش 
سرمایه گذاری و حل مشکلات زیرساختی صنعت برق است. 
به نظر می رسد دولت چهاردهم همچون دولت های پیشین، 
از مسئولیت های خود به منظور جبران کمبود برق شانه خالی 
می کند و همچون سنوات گذشته انگشت اتهام را به سمت 
مصرف کنندگان نشانه می گیرد. گویا مسئولان نگران مرگ 
مصرف  کنندگان هستند، اما نگران تعطیلی کسب  وکار و 

بیکار شدن آن  ها نیستند.

تلنگر

بحرانِملیجنگلزداییزیرذرهبین»دنیایهوادار«؛

سبزی به سیاهی می  رسد
سبز

در دهه های اخیر، تخریب جنگل ها و نابودی پوشش گیاهی 
به یکی از بزرگ ترین چالش های زیست محیطی ایران تبدیل 
منابع  و  زیستی  تنوع  به  روزگاری  که  کشوری  است.  شده 
طبیعی اش می بالید، امروز با خطر جدی بیابان زایی و کاهش 
شدید جنگل های خود مواجه است. در این گزارش، با ارائه 
و  بحران،  این  پیامدهای  و  دلایل  بررسی  آماری،  داده های 
پیشنهاد راه حل هایی برای مقابله با آن، ابعاد این معضلِ ملی را 

به اختصار روشن می  کنیم.

آمارهایی که هشدار می دهند
جنگل های ایران که بخش قابل توجهی از آن در مناطق شمالی 
کشور واقع شده، در سال های اخیر با سرعتی نگران کننده در حال 
تخریب است. طبق گزارش سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
ایران، میزان جنگل های ایران از ۱۸ میلیون هکتار در دهه ۱۹۶۰ 
به حدود ۱۴ میلیون هکتار کاهش یافته است. این یعنی طی 
از  شش دهه، ایران بیش از ۲۰ درصد از جنگل های خود را 
دست داده است. جنگل های هیرکانی، که در فهرست میراث 
جهانی یونسکو قرار دارند، یکی از مهم ترین منابع طبیعی کشور 
هستند. این جنگل ها که قدمتی ۴۰ میلیون ساله دارند، به دلیل 
قطع بی رویه درختان، تغییر کاربری اراضی، و ساخت وسازهای 
بی رویه در حال نابودی اند. طبق داده های موجود، هر سال حدود 
۴۰ هزار هکتار از جنگل های شمال کشور تخریب می شود. این 

اعداد زنگ خطری جدی برای محیط زیست ایران است.

دلایل تخریب جنگل ها چیست؟
۱. قطع بی رویه درختان

بی رویه  ایران، قطع  در  از مهم ترین دلایل جنگل زدایی  یکی 
درختان برای استفاده از چوب است. صنایع چوب و کاغذ در 
ایران به شدت وابسته به منابع داخلی هستند و این وابستگی 
منجر به برداشت غیرقانونی و غیرپایدار از جنگل ها شده است. با 
وجود قوانین و مقررات موجود، ضعف در نظارت و کنترل باعث 

شده بسیاری از مناطق جنگلی براحتی از دست بروند.
۲. تغییر کاربری اراضی

تبدیل جنگل ها به زمین های کشاورزی، ویلاسازی، و پروژه های 
عمرانی یکی دیگر از دلایل اصلی نابودی جنگل هاست. مناطق 
شمالی ایران که به دلیل آب وهوای مناسب و مناظر طبیعی 

مقصد گردشگران و سرمایه گذاران شده اند، بیشترین آسیب 
را از این تغییرات دیده اند. توسعه بدون برنامه ریزی شهری 
از  وسیعی  بخش های  نابودی  قیمت  به  عملاً  روستایی  و 

جنگل های ایران تمام شده است.
۳. چرای بی رویه دام ها

چرای دام در مناطق جنگلی به تدریج باعث تخریب پوشش 
گیاهی و فرسایش خاک می شود. طبق آمار، ایران با بیش از 
۸۰ میلیون رأس دام، یکی از بالاترین تراکم های دامی را در 
از این دام ها به صورت غیرقانونی وارد  جهان دارد. بسیاری 
مناطق جنگلی می شوند و با تخریب پوشش گیاهی، زنجیره ای 

از مشکلات زیست محیطی را به وجود می آورند.
۴. آتش سوزی های عمدی و غیرعمدی

آتش سوزی در جنگل ها، چه ناشی از فعالیت های انسانی و چه 
طبیعی، سالانه هزاران هکتار از جنگل های ایران را نابود می کند. 
بسیاری از این آتش سوزی ها نتیجه بی احتیاطی گردشگران 
یا عمدی برای تغییر کاربری زمین هاست. به عنوان مثال، در 
تابستان ۱۴۰۲ بیش از ۱۵۰۰ هکتار از جنگل های زاگرس در آتش 

سوخت.

پیامدهای جنگل زدایی چیست؟
۱. بیابان زایی و فرسایش خاک

یکی از نخستین پیامدهای نابودی جنگل ها، فرسایش خاک 
و بیابان زایی است. جنگل ها نقش مهمی در حفظ خاک و 
جلوگیری از فرسایش دارند. با از بین رفتن پوشش گیاهی، 
خاک به راحتی توسط باد و باران شسته می شود و این مسئله 
منجر به گسترش بیابان ها می شود. ایران هم اکنون با سرعت 

زیادی در حال تبدیل شدن به یک کشور بیابانی است.
۲. کاهش منابع آب

جنگل ها نقش حیاتی در حفظ منابع آبی دارند. با تخریب 
جنگل ها، توانایی طبیعت در ذخیره سازی آب کاهش می یابد 
و این منجر به کاهش سطح آب های زیرزمینی و افزایش خطر 
سیلاب ها می شود. سیلاب های ویرانگر سال های اخیر در ایران 

نتیجه مستقیم نابودی جنگل ها و پوشش گیاهی است.
۳. نابودی تنوع زیستی

جانوری  و  گیاهی  گونه های  از  بسیاری  زیستگاه  جنگل ها 
هستند. با تخریب جنگل ها، بسیاری از این گونه ها زیستگاه 
خود را از دست داده و در معرض انقراض قرار می گیرند. به عنوان 
مثال، جنگل های هیرکانی زیستگاه گونه های ارزشمندی مانند 

پلنگ ایرانی و خرس قهوه ای است که اکنون به دلیل کاهش 
مساحت جنگل ها، با خطر انقراض مواجه اند.

۴. تغییرات اقلیمی
جنگل ها نقش مهمی در کاهش اثرات تغییرات اقلیمی دارند. 
با تخریب جنگل ها، میزان کربن جذب شده توسط طبیعت 
کاهش می یابد و این مسئله منجر به تشدید گرمایش جهانی 
می شود. ایران که خود یکی از آسیب پذیرترین کشورها در برابر 
تغییرات اقلیمی است، با نابودی جنگل هایش، بحران را برای 

خود دوچندان کرده است.

چگونه می توان از این بحران عبور کرد؟
یکی از نخستین گام ها برای مقابله با جنگل زدایی، بازنگری در 
قوانین مربوط به حفاظت از جنگل ها و تقویت نظارت بر اجرای 
این قوانین است. باید با برخورد جدی تر با متخلفان، جلوی 
قطع غیرقانونی درختان گرفته شود. برنامه ریزی و سرمایه گذاری 
مؤثر  راه حل های  از  یکی  می تواند  جنگل کاری  توسعه  برای 
باشد. ایران می تواند با الگوبرداری از کشورهایی مانند چین و 
هند، پروژه های جنگل کاری گسترده ای را آغاز کند و مناطق 

تخریب شده را بازسازی کند.
یکی از مهم ترین دلایل تخریب جنگل ها، نبود آگاهی در میان 
مردم است. آموزش جامعه در زمینه اهمیت جنگل ها و نحوه 
تخریب  کاهش  در  مهمی  نقش  می تواند  آن ها  از  حفاظت 
جنگل ها ایفا کند. استفاده از فناوری های ماهواره ای و پهپادی 
برای نظارت بر وضعیت جنگل ها و شناسایی نقاط بحرانی 
می تواند به کاهش تخریب جنگل ها کمک کند. همچنین، 
توسعه سیستم های هشداردهنده برای مقابله با آتش سوزی های 

احتمالی می تواند در این زمینه مؤثر باشد.
در نهایت، تخریب جنگل ها و نابودی پوشش گیاهی در ایران 
یک بحران زیست محیطی است که پیامدهای جبران ناپذیری 
و  بی توجهی  سال ها  نتیجه  معضل،  این  دارد.  کشور  برای 
سوءمدیریت بوده و اکنون نیازمند اقدامی جدی و هماهنگ 
است. حفاظت از جنگل ها نه تنها برای بقای نسل های آینده، 
نیز  کنونی  حیاتی  منابع  و  محیط زیست  حفظ  برای  بلکه 

ضروری است.

ایمانروزبهانی

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: باید با تغییر دیدگاه ها و 
فرآیندها، روند تأمین دارو را تسهیل و مشکل کمبود دارو را 

مرتفع کرده و از میان برداریم.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از سازمان غذا و دارو، مهدی 
پیرصالحی که به تازگی ریاست این سازمان را برعهده گرفته 
است، افزود: برنامه پایش بازار را آغاز کرده ایم تا کمبودهای 

دارویی کشور شناسایی و راه حل های آن بررسی شود.
وی ابراز امیدواری کرد که با همکاری نهادها و سازمان های 

ذیربط بتوان این مشکل حیاتی را حل کرد.
پیرصالحی تصریح کرد: موضوع دارو برای مردم حیاتی است 
اما تمام مسائل آن در حوزه سازمان غذا و دارو نیست و 
سازمان  عامل،  بانک های  مرکزی،  بانک  چون  مراجعی 

مدیریت و برنامه ریزی کشور و دیگر نهادها در این زمینه 
نقش دارند.

به گفته وی، تمام نهادهایی که در حوزه اقتصادی فعالیت 
دارند، می توانند در تأمین دارو کمک کننده باشند. اما اگر در 
امور هر کدام از آن ها که حتی نقش کوچکی دارند اخلالی 

ایجاد شود، تأمین به موقع دارو به خطر می افتد.
ما  اولویت های  از  امروز یکی  افزود:  وزیربهداشت  معاون 
هماهنگی با مجلس است، چراکه موضوع بودجه سال آینده 
در مجلس در حال بررسی است. امیدواریم بتوانیم با مجلس 
به تفاهم برسیم و بودجه مناسبی برای سازمان غذا و دارو 

جذب کنیم تا کمبود بودجه نداشته باشیم.
وی در پایان تصریح کرد: سازمان های مهمی چون سازمان 

برنامه و بودجه، بانک مرکزی، گمرک و سازمان های بیمه گر 
باید در کنار ما باشند تا دارو با قیمت مناسب عرضه شود و 

پرداخت از جیب مردم افزایش نیابد.
محمدرضا ظفرقندی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
روز گذشته در حکمی مهدی پیرصالحی را به عنوان معاون 

وزیر و رئیس سازمان غذا و دارو منصوب کرد.

»رئیس سازمان غذا و دارو« خبر داد؛ تسهیل تأمین دارو و رفع کمبود با تغییر دیدگاه و فرآیندها

سارانصرتی

پنج هکتار از اراضی ملی 
رفع تصرف شد

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان شمیرانات گفت: 
اراضی ملی به  از  آبان ماه، ۳۶ مورد  صبح روز گذشته ۲۶ 
مساحت ۵۰ هزار مترمربع در روستای امامه و منطقه »لته مند« 

این شهرستان رفع تصرف شد.
امامعلی یگان زاده در تشریح این خبر اظهارداشت: این اقدام 
به همت مأموران یگان حفاظت این اداره و با همکاری ادارات 
منابع طبیعی، جهاد کشاورزی و کلانتری ۱۶۲ فشم با حکم 

قضایی از حوزه رودبارقصران به انجام رسید.
وی تصریح کرد: حفاظت از اراضی ملی و مناطق تحت مدیریت 
در دستور کار این اداره بوده و با متخلفان برابر قانون برخورد 

می شود.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان شمیرانات با 
تأکید بر اینکه حفظ منابع طبیعی و جلوگیری از تصرفات 
غیرقانونی، نیاز به همکاری همگان در این راستا را می طلبد، از 
شهروندان خواست در صورت مشاهده هرگونه تخریب و تصرف 
در مناطق حفاظت شده، موضوع را از طریق سامانه تلفنی ۱۵۴۰ 

سازمان حفاظت محیط زیست اطلاع دهند.
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آلبوم سرود »سنگر ایران« شامل ۹ سرود با موضوع اقتدار و ایثار در پاسداشت شهدای دانشآموز منتشر شد.
غلامحسین نصراله سرپرست بنیاد شهید و امورایثارگران شهرستانهای استان تهران با اشاره به تولید آثار متعدد فرهنگی با رویکرد تکریم ایثارگران اظهارداشت: مجموعه سرود »سنگر ایران« با موضوع 
شهدا به همت معاونت فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و امور ایثارگران شهرستانهای استان تهران منتشر شد. این آلبوم با همراهی گروههای سرود سراسر کشور به کوشش بنیاد شهید و امور ایثارگران 
شهرستانهای استان تهران تولید شده است. مجموعه سرود »سنگر ایران« از تولیدات اداره امور هنری این اداره کل به مناسبت گرامیداشت روز دانش آموز با موضوع پاسداشت فرهنگ ایثار و شهادت، 

منتشر و در دسترس عموم قرار گرفته است.

»سنگر ایران« در پاسداشت شهدای دانش آموز منتشر شد

فرهنگی

فیلم »تازه« اولین ساختۀ »میمی کیو«، داستان زنی به  نام »نوآ« 
را روایت می کند که در تلاش برای یافتن پارتنری از طریق فضای 
مجازی است. ما در سی  دقیقۀ نخست فیلم، داستانِ »نوآ« را با 
ریتمی کند و لحنی کمیک می بینیم. زنی تنها که در برقراری ارتباط 
با جنس مخالف همیشه شکست خورده و از دوستش »مالی« که 
در این زمینه موفق است کمک می خواهد. با ورود مردی به  نام 
»استیو« به زندگی »نوآ«، ریتم و لحن قصه نیز عوض می شود و 
درست در همین لحظه تیتراژ شروع بعد از نیم  ساعت بالا می آید و 
این یکی از تازگی های اولین  فیلم »میمی کیو« است، چون کمتر 
فیلمی را می توان سراغ داشت که تیتراژش نیم  ساعت پس از شروع 

فیلم نمایش داده شود.
درواقع می توان فیلم را به دو بخش تقسیم کرد. فیلمی کمدی 
قبل از شروع تیتراژ و فیلمی مهیج و ترسناک بعد از تیتراژ. »میمی 
کیو« در فیلم »تازه«، جهانی را ترسیم می کند که در آن آدم خواری 
به  نام »استیو« با دختران تنها و بی کس وکار دوست می شود و آن ها 
را به خانۀ خود می برد و هر بار گوشت قسمتی از بدن قربانیانش 
را به مشتری های آدم خوارش می فروشد. شاید در همین چند خط 
اول احساس کنید با فیلمی شدیداً خوفناک طرف هستید اما ابداً 
اینگونه نیست. »تازه« فیلمی ترسناک نیست و تلاشش برای خلق 
لحظه های ترسناک هم موفق از آب درنیامده است. این فیلم فقط 
باعث حالت انزجار در شما می شود و برای برانگیخته  شدن این حس 

از هیچ کوششی فروگذار نمی کند.
صحنه های مختلف و پی درپی از بریدن گوشت بدن قربانی ها، 
طبخ گوشت آن ها و لذتی که »استیو« از این  کار می برد و سایر 

صحنه های آزاردهنده در ابتدا حال مخاطب را به هم می زند، اما 
این داستان ظاهری و صحنه های اگزجره در باطن داستان دیگری 
در دل خود دارد. زمانی که »نوآ« توسط »استیو« بی هوش می شود 
و بعد از به  هوش  آمدن سر از اتاق تاریک در می آورد اولین چیزی 
که از »استیو« می پرسد این است که آیا »استیو« می خواهد به او 
تجاوز کند؟ با پاسخ مثبت »استیو« ذهن مخاطب و نوآ به  سمت 

تجاوز می رود.
اولین برداشت مخاطب زمانی که متوجه می شود »استیو« قصد 
فروش گوشت »نوآ« را دارد و نه تجاوز به او این است که بریدن 
»تازه«  که  حقیقتی  اما  بداند.  تجاوز  نوعی  هم  را  بدن  گوشت 
می خواسته به آن اشاره کند، درست برعکس آن است. اینکه تجاوز 
درنظر قربانی درست به اندازۀ بریدن اعضای بدن و طبخ گوشتش 
سخت و دردآور است. این پرسش و پاسخ »استیو« و »نوآ« را اگر 
در کنار این موضوع که همۀ قربانی های »استیو« زنان هستند و 
نه مردان بگذارید و جایی را که »استیو« به »نوآ« می گوید که از 
دوران بلوغ متوجه لذت آدم خواری شده است، به آن اضافه کنید و 
زن  بودن کارگردانش را هم درنظر بگیرید، قطعاً به این نتیجه خواهید 
رسید که این فیلم در بطن خود بیشتر به آثار روانی تجاوز پرداخته 
تا آدم خواری و همۀ آن صحنه های تهوع آور خوردن گوشت انسان 
هم تشابهات ذهنی کارگردان از تجاوز و یکی از شگردهای فیلم برای 
تقبیح تجاوز و همچنین رسیدن مخاطب به حس لذت و رضایت در 
پایان فیلم است. میمی کیو در »تازه« جهانی را که در آن مردان، زنان 
را صرفاً وسیله هایی برای رسیدن به لذت می بینند، زشت و آزاردهنده 

و مشمئزکننده به  تصویر می کشد.
در ادامۀ فیلم، »نوآ« پس از اینکه باسنش توسط استیو بریده و 
فروخته می شود و وقتی خود را در یک قدمی مرگی وحشتناک 
و زجرآور می بیند و توان مقابله با »استیو« را ندارد و تلاشش برای 
فرار ناکام می ماند، تصمیم می گیرد از روش دیگری برای برون رفت 
از شرایطی که در آن گیر کرده استفاده کند. او شروع به دوستی با 
»استیو« می کند و اعتماد او را بدست می آورد. از طرف دیگر تلاش 
»مالی«، دوست »نوآ« هم برای پیداکردن »نوآ« تنها باعث به دام 
افتادن خودش در دام »استیو« می شود. »استیو« که از ابتدا به 
»نوآ« علاقه داشت بعد از دو بار شام  خوردن با »نوآ« اطمینان حاصل 

می کند که قربانی اش واقعاً به او علاقه دارد.
ضعف های  از  یکی  گول  خوردنش  و  »استیو«  ساده لوحی  این 
فیلم نامۀ »لورین کان« است. اما اگر بجای قصۀ اصلی زیرمتن را 
در نظر بگیریم، این ساده لوحی مردانه در برابر جذابیت جنسی و 
مکر زنانه همیشه وجود داشته و باهوش ترین مردها را هم دچار 
اشتباه کرده است. اصولاً اکثر مردان همانطور که برای ارضای نیاز 
جنسی شان قربانی می گیرند از همین راه نیز قربانی می شوند. 
درواقع قوای جنسی مردانه شاید در مواقعی اهرم فشار برای جنس 

مخالف باشد، اما در بیشتر مواقع نقطه  ضعف مردان نیز بشمار 
می رود. نقطه  ضعفی که »نوآ« به  خوبی از آن آگاه است و برای انتقام 
از »استیو« دست به دامن آن می شود. »استیو« که باور کرده »نوآ« 
از اینکه گوشت تنش توسط او سلاخی می شود لذت می برد، در 
اتاق خواب با انتقام او مواجه می شود. شباهت دیگر این داستان 
با داستان تمام تجاوزهایی که مخاطب می شنود اینجاست. اینکه 
متجاوزی فکر کند قربانی اش از تجاوز لذت می برد درست به همین 
اندازه که »استیو« باور کرده »نوآ« از سلاخی او لذت می برد احمقانه 

 است.
در ادامۀ فیلم، دوست پسرِ »مالی« که برای کمک به »مالی« تا 
جلوی خانۀ »استیو« آمده بعد از شنیدن صدای گلوله از ترس 
فرار می کند و میمی با تنها گذاشتن این سه زن با شکارچی شان 
این باور را در ذهن مخاطب القا می کند که زنان در مواجهه با 
خشونت های جنسی هیچ کمک کننده ای از جنس مخالف ندارند و 
فقط خودشان هستند که باید از پس خودشان بربیایند و پشت هم 
بایستند. افکار فمینیستی »میمی کیو« را براحتی از داستانی که به 
نمایش گذاشته می توان فهمید. مردها در جهان داستانی »میمی« 
هیچگاه دوستان خوبی نیستند و فقط برای استفادۀ جنسی به زنان 
نزدیک می شوند و در پایان یا باعث آسیب به زنان می شوند و یا 
در مواقع خطر آن ها را تنها می گذارند. »تازه« هیچ شخصیت مرد 
مثبتی ندارد و این مورد چه در سکانس ابتدایی فیلم که دوست 
پسر »نوآ« در همان قرار اول فحش جنسیتی به او می دهد و چه در 
ادامه که تلاش »نوآ« برای پیداکردن دوست جنس مخالف بخاطر 
اینکه در همان ابتدا در مورد مسائل جنسی حرف می زنند ناکام 
می ماند و یا متصدی بار که صرفا بخاطر رابطۀ جنسی به »مالی« در 

پیداکردن »نوآ« کمک می کند بوضوح قابل مشاهده است.
است.  نوآورانه  و  تازه  کارگردانی  در  اسمش،  درست مثل  »تازه« 
ریتم تند فیلم، کلوزآپ های مفهومی و زیبا، صحنه های کمدی و 
مشمئزکننده در کنار هم، چاشنی فانتزی و سوررئالیسم فیلم و 
بازی بسیار زیبای »سباستین استن« در کنار بازی خوب بازیگر 
تازه کار »دیزی ادگار جونز« می توانست فیلم بسیار زیبایی از »تازه« 

بسازد که بعضی ضعف های بزرگ در کلیات، مانع آن شده است. 
اگر »تازه« را فیلمی در ژانر ترسناک دسته بندی کنیم، بجز چند 
سکانس پایانی چیزی برای ارائه ندارد. درواقع، »تازه« بیشتر از 
اینکه ترسناک باشد، مشمئزکننده است و تلاش های کارگردان 
برای ترس مخاطب بیشتر موجب آزار و حالت تهوع او می شود. 
صحنه های کلوزآپی از گوشت بدن زن ها و طبخ و فروش آن کمکی 
به القای حس ترس در مخاطب نکرده و تکرارهای چندین باره اش 

تأثیرگذاری اش را هم کمتر می کند.
از ضعف های دیگر »تازه« حفره  هایش در فیلم  نامه است که نمونۀ 
پررنگش، ضعف در شخصیت پردازی »نوآ« است. چیزی که ما در 

ابتدای فیلم و سی  دقیقۀ قبل از تیتراژ می بینیم، دختر بسیار محتاط 
و ترسویی است که از دیدن عابر ساده ای در خیابان خلوت به هراس 
می افتد، اما همین شخصیت بدون کوچکترین ترسی با مردی که 
هیچ شناختی از او ندارد به سفر می رود! این مسئله باعث می شود 
که در همان ابتدا بیننده ارتباطش را با داستان از دست دهد و صرفاً 
بخاطر تصاویر و صحنه های کنجکاوی برانگیز و شخصیت رازآلود و 

بازی زیبای »سباستین استن« با فیلم همراهی کند. 
در بخشی دیگر ما زندگی خانوادگی »استیو« را می بینیم. »ان« 
همسر »استیو« که یک پا هم ندارد بنظر می رسد زمانی قربانی و 
طعمۀ شوهرش بوده است اما رابطۀ عاشقانه ای که با شوهرش دارد 
و در پایان فیلم برای کمک به همسرش کشته می شود برای بیننده 
مبهم و غیرقابل هضم است. همچنین »ان« کمکی در پیشبرد 
داستان نمی کند و بدون هیچ دلیلی به داستان پین شده است 
و اگر »لورین کان« فیلم  نامه نویس »تازه« این پیرنگ فرعی را از 
فیلم  نامه اش حذف می کرد نه  تنها چیزی را از دست نمی داد که به 

باورپذیری و ریتم تند فیلم هم کمک می کرد.
تلاش نامؤفق »مالی« در کمک به »نوآ« ضعف دیگری از فیلم  نامۀ 
»لورین کان« است. اصولاً اگر قرار بود که »مالی« خیلی زود لو 
برود و توسط »استیو« زندانی شود، خرج  کردن چند سکانس و 
چندین  دقیقه از فیلم برای تلاش »مالی«، گول  زدن مخاطب و اتلاف 

وقت اوست.
پیرنگ های فرعی فیلم به  هیچ  وجه در نیامده و کمک خاصی هم 
در پیشبرد داستان نکرده است. بطوری که با حذف پیرنگ مربوط به 
»مالی« و زن »استیو« فیلم  نامه هیچ ضربه ای نمی بیند و گذاشتن 
این خرده داستان ها در فیلم صرفاً برای پرکردن زمان فیلم و گرفتن 

سرعت آن بوده است. 
»تازه« با وجود تازه  بودن در داستان، نوع پرداخت، فیلم برداری و 
تدوین متفاوت و زیبا، طراحی صحنه و فرم سوررئال و فانتزی اش، 
بخاطر ضعف های داستانی و تصاویر مشمئزکنندۀ طولانی، فیلمی 
نیست که بتواند در یادها بماند و یا جریان سازی کند و فقط می توان 
به عنوان فیلمی تازه )همانطور که از نامش پیداست(، مفهومی، 
فمینیستی و هنری به آن نگاه کرد و گفت قطعا برای یکبار ارزش 

تماشاکردن را دارد.

نگاهی به فیلم »تازه« از منظر مؤلفه  های ژنریک؛

تجاوز با رگه  های آدم  خواری

دستبهنقد

الهامکوهی

»تازه« درست مثل اسمش، در کارگردانی 
تازه و نوآورانه است. ریتم تند فیلم، 

کلوزآپ های مفهومی و زیبا، صحنه های 
کمدی و مشمئزکننده در کنار هم، چاشنی 

فانتزی و سوررئالیسم فیلم و بازی بسیار 
زیبای »سباستین استن« در کنار بازی 

خوب بازیگر تازه کار »دیزی ادگار جونز« 
می توانست فیلم بسیار زیبایی از »تازه« 

بسازد که بعضی ضعف های بزرگ در کلیات، 
مانع آن شده است. 

آیین رونمای از ترجمه ایتالیایی کتاب »سلول شماره ۱۴، خون دلی 
که لعل شد« درباره خاطرات رهبر معظم انقلاب اسلامی از زندان ها با 

حضور سفیر و رایزن فرهنگی کشورمان در رم برگزار شد.
در این نشست که به همت رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی ایران 
در ایتالیا برگزار شد، تعدادی از شخصیت های علمی، فرهنگی و 

رسانه ای این کشور به سخنرانی پرداختند.
آنتولو ساکتی روزنامه نگار، نویسنده و مدیر سایت خبری »دیروز« 

که از فعالین اجتماعی شناخته شده در عرصه فضای مجازی است، 
مدیریت نشست را برعهده داشت.

وی در سخنانی، با اشاره به اهمیت مطالعه کتاب »خون دلی که 
لعل شد« گفت: نیاز به معرفی چنین کتابی در ایتالیا قابل احساس 
بود، بالاخص در شرایط امروز که برخی رسانه های غربی از هیچ 
تلاشی برای جلوه دادن تصویری مخدوش از جمهوری اسلامی ایران 

دریغ نمی کنند.

محمدرضا صبوری سفیر جمهوری اسلامی ایران در ایتالیا نیز در این 
نشست، زندگی رهبر معظم انقلاب اسلامی را منبعی برای امید در 
شرایط کنونی و الگویی برای همه توصیف کرد و گفت :قدرت الهام 
بخشی و الگو بودن زندگی رهبر را می توان در نیروی مقاومت مردم 
غزه، فلسطین، لبنان، یمن و تمامی مظلومان جهان یافت. ایشان 
به همگان می آموزد که تا زمانیکه ایمان در قلب باشد، پیروزی در 
افق است. وی اظهار داشت: کتاب »خون دلی که لعل شد« روایتگر 

ایام زندان و خاطرات آیت الله خامنه ای از روزهای سخت و جانکاه 
اسارت در زندان های رژیم پهلوی در ایران است. در شرایطی که ظلم 
و ستم، روح جامعه را در چنگال خود گرفته بود، ایشان با شجاعتی 
مثال زدنی در سلول انفرادی خود، »سلول شماره ۱۴«، مقاومتی عظیم 
از خود نشان دادند. این سلول کوچک و تنگ، که شاید بسیاری آن را 
نمادی از محدودیت و بی پناهی بدانند، در حقیقت فضایی بود که در 

آن ایمان، اراده و روحیه ی مبارزه در دل ایشان زبانه کشید.

سلول شماره ۱۴ رونمایی شد
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»نوش  آفرین مؤمن  واقفی« -معاون فناوری نوین بانک مرکزی- درخصوص شایعه هک شدن بانک ملت، گفت: هک 
این بانک صحت ندارد، بلکه اختلال سیستمی پیش آمده بود، ضمن اینکه پایداری سیستم بانک ها برای ما خیلی 
مهم است. جلسات متعددی با بانک ها داریم و هیچ موردی از هک نداشته ایم. نشت دیتاها هم برای گذشته 
بوده است و دست کم در دو ماه گذشته موردی از هک حساب های بانکی نداشته ایم. البته در یک سال گذشته 
مواردی در شبکه بانکی بوده که آن را می پذیریم، اما با تدابیر انجام شده در بانک ها و دستگاه های نظارتی این 

موضوع مدیریت شده است و تلاش شده تا تکرار نشود.

هک بانک ملت صحت ندارد

اقتصاد

مبلغ »بیمه همگانی« مندرج در 

قبوض برق کجا مصرف می شود؟
»مصطفی رجبی  مشهدی« -مدیرعامل توانیر- گفت: عبارت »بیمه 
همگانی« درج شده در قبوض برق پس از وصول، بابت جبران 
خسارت های طبیعی، عینا به صندوق بیمه همگانی واریز شده و 

شرکت توانیر هیچ گونه دخل و تصرفی در درآمد آن ندارد.
به گزارش »دنیای هوادار«، وی با اعلام این خبر افزود: با توجه به 
ابلاغ دستورالعمل اجرایی بیمه همگانی در سال ۱۴۰۰، در قبوض 
برق و بر اساس قانون  دو نوع حق بیمه شامل »بیمه خسارت 
مشترکان« و »بیمه همگانی« لحاظ شده است که این مبلغ به 
منظور جبران خسارت ها از مشترکان اخذ می شود و شرکت توانیر 
فقط موظف به درج، وصول و پرداخت آن به ترتیب به شرکت بیمه 

گر و صندوق بیمه همگانی است.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس قانون، صندوق موظف است نسبت به 
پرداخت بیمه پایه به هموطنانی که دچار بلایای طبیعی از جمله 

سیل، زلزله و رانش زمین می شوند، کمک بلاعوض داشته باشد.
مدیرعامل توانیر افزود: بر این اساس در سال نخست، ۱۰ درصد 
تامین مالی صندوق توسط مردم و ۹۰ درصد توسط دولت انجام 
خواهد شد و هر ساله ۱۰ درصد به سهم مردم اضافه و ۱۰ درصد از 

سهم دولت کم می شود.
رجبی مشهدی ادامه داد: وزارت نیرو و نفت موظف هستند بر 
اساس ماده ۱۲ قانون الحاق ۲، بابت خسارات جانی و مالی ناشی 
از آتش سوزی، انفجار و مسمومیت، از طریق برگزاری مناقصه، 
شرکت بیمه گر را برای پرداخت خسارت به زیان دیدگان تعیین 

کنند.
وی در پایان گفت: بر اساس ماده ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲، به 
ازای هر واحد مسکونی مبلغ ۲۰۰ تومان و هر واحد تجاری ۲ هزار 
تومان در ماه در شهرها و ۵۰ درصد این مبلغ در روستاها به منظور 
»بیمه خسارت مشترکان« در قبوض برق درج و پس از وصول 
در حسابی نزد خزانه داری کل نگهداری شده و متناسب با ارائه 
گزارش های شرکت بیمه گر، به حساب خسارت دیدگان پرداخت 
می شود. در سال ۱۴۰۲ شرکت بیمه آرمان برنده مناقصه بود که 
بر اساس گزارش های اعلامی از مجموع پنج هزار و ۷۰۰ پرونده 
خسارت ثبت شده، همه پرونده ها مورد بررسی قرار گرفته است 
که نزدیک به ۹۰ میلیارد تومان در وجه خسارت دیدگان پرداخت یا 

آماده پرداخت است.

انرژی

وقتیاشغالزاییجایشرابهاشتغالزداییداد؛

رکود، شغل را بلعید!
اقتصادکلان

بیکاری یکی از جدی ترین چالش های اقتصادی و اجتماعی 
هر کشوری است که نه تنها بر وضعیت معیشتی افراد تأثیر 
می گذارد، بلکه پیامدهای عمیقی بر ساختار اجتماعی و حتی 
امنیتی جامعه به همراه دارد. در ایران، این مشکل به دلیل رکود 
اقتصادی، مدیریت ناکارآمد منابع و نبود سیاست های شفاف 
برای ایجاد اشتغال، به یکی از بحران های اصلی تبدیل شده 

است.
بر اساس آمار رسمی، نرخ بیکاری در میان جوانان ایرانی به 
طور قابل توجهی بالاتر از میانگین کلی بیکاری در کشور است. 
در حالی که این آمار به خودی خود نگران کننده است، حقیقت 
این است که این ارقام نمی توانند تصویر کاملی از وضعیت 
بغرنج بیکاری در کشور ارائه دهند. بسیاری از جوانان پس از 
سال ها تحصیل و کسب مهارت، با فضایی مواجه می شوند که 
توان جذب آن ها را ندارد؛ فضایی که تحت تأثیر رکود اقتصادی، 
حتی کسب وکارهای کوچک نیز توان استخدام نیروی جدید را 

از دست داده اند.

آمارهای رسمی و حقیقتی تلخ تر
طبق گزارش های مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری جوانان ۱۸ تا ۳۵ 
ساله در سال گذشته بیش از ۲۵ درصد بوده است. اما این اعداد 
تنها بخشی از ماجرا را نشان می دهند. آنچه کمتر مورد توجه قرار 
می گیرد، جوانانی هستند که به دلیل ناامیدی از یافتن شغل، به 
طور کلی از بازار کار خارج شده اند. این گروه که در آمارها تحت 
عنوان »جمعیت غیرفعال« تعریف می شوند، تصویری تاریک تر 
از وضعیت اشتغال در کشور به نمایش می گذارند. علاوه بر 
این، نرخ بالای بیکاری در مناطق روستایی و استان های کمتر 
توسعه یافته مانند سیستان وبلوچستان، خوزستان و کردستان، 
بر شدت این بحران افزوده است. بسیاری از این مناطق به دلیل 
نبود زیرساخت های مناسب برای ایجاد شغل، به مهاجرفرستی 
بر  پدیده ای که خود فشار مضاعفی  تبدیل شده اند؛  دائمی 

شهرهای بزرگ وارد می کند.

رکود اقتصادی؛ مقصر اصلی؟
رکود اقتصادی یکی از عوامل کلیدی بیکاری در ایران است. 
طی سال های اخیر، با کاهش نرخ رشد اقتصادی و افزایش 
تورم، بسیاری از کسب وکارها توانایی ادامه فعالیت خود را از 
دست داده اند. این رکود به ویژه در صنایع کوچک و متوسط، 
که بخش عمده ای از اشتغال کشور را تشکیل می دهند، تأثیر 

مخربی داشته است. یکی از مشکلات اصلی اقتصاد ایران، 
وابستگی شدید به درآمدهای نفتی است. این وابستگی باعث 
شده است که با کاهش قیمت نفت در بازارهای جهانی یا 
تحریم های اقتصادی، دولت توانایی لازم برای سرمایه گذاری در 
پروژه های اشتغال زا را از دست بدهد. علاوه بر این، سیاست های 
اقتصادی ناکارآمد، از جمله نرخ بالای بهره بانکی، باعث شده 
است که کارآفرینان توانایی دریافت تسهیلات برای ایجاد شغل 

را نداشته باشند.
بیکاری نه تنها یک مشکل اقتصادی، بلکه یک بحران اجتماعی 
است که تأثیرات آن در لایه های مختلف جامعه احساس 
می شود. برخی از پیامدهای اجتماعی بیکاری جوانان عبارت اند 

از:
 1. افزایش مهاجرت: بسیاری از جوانان برای یافتن فرصت های 
شغلی بهتر، مهاجرت به شهرهای بزرگ یا حتی خارج از کشور 
باعث کاهش  تنها  نه  این مهاجرت ها  انتخاب می کنند.  را 
سرمایه انسانی در مناطق مبدا می شود، بلکه فشار بیشتری بر 

زیرساخت های شهرهای مقصد وارد می کند.
 2. کاهش نرخ ازدواج: بیکاری یکی از مهم ترین دلایل کاهش 
نرخ ازدواج در ایران است. نبود امنیت شغلی و درآمد پایدار 
از تشکیل خانواده  از جوانان  باعث شده است که بسیاری 
صرف نظر کنند. این موضوع در بلندمدت پیامدهای جمعیتی و 

اجتماعی جدی به همراه خواهد داشت.
شغل  یافتن  از  ناامیدی  اجتماعی:  نارضایتی  افزایش   .3  
مناسب، باعث ایجاد حس بی عدالتی در میان جوانان می شود. 
این نارضایتی اجتماعی می تواند به شکل های مختلفی از جمله 

اعتراضات و ناآرامی ها نمود پیدا کند.
4. رشد جرایم: بیکاری و فقر اقتصادی رابطه مستقیمی با 
افزایش جرایم در جامعه دارد. جوانانی که توانایی یافتن شغل 
ندارند، ممکن است به دلیل فشارهای مالی و اجتماعی، به 

رفتارهای ناهنجار یا حتی فعالیت های غیرقانونی روی آورند.
سیاست های  اتخاذ  نیازمند  جوانان  بیکاری  معضل  حل 
اقتصادی و اجتماعی مؤثر و پایدار است. در ادامه به برخی از 

این راهکارها اشاره می شود:
 1. سرمایه گذاری در صنایع کوچک و متوسط: دولت می تواند 
با ارائه تسهیلات مالی و کاهش موانع قانونی، زمینه رشد 
صنایع کوچک و متوسط را فراهم کند. این صنایع به دلیل 
انعطاف پذیری بالا، توانایی ایجاد اشتغال در کوتاه مدت را دارند.
 2. توسعه اقتصاد دیجیتال: اقتصاد دیجیتال یکی از سریع ترین 
بخش های در حال رشد در جهان است که فرصت های شغلی 
بسیاری را به همراه دارد. دولت می تواند با ایجاد زیرساخت های 

مناسب و ارائه آموزش های لازم، جوانان را به سمت این حوزه 
سوق دهد.

 3. بهبود سیستم آموزش فنی و حرفه ای: بسیاری از جوانان به 
دلیل نداشتن مهارت های کافی، توانایی یافتن شغل مناسب را 
ندارند. توسعه آموزش های فنی و حرفه ای می تواند این شکاف 

مهارتی را پر کند.
به دلیل  ایران،  در  قوانین کار فعلی  قوانین کار:  4. اصلاح 
در  کارفرمایان  برای  مانعی  حد،  از  بیش  سختگیری های 
استخدام نیروی جدید ایجاد کرده است. بازنگری و اصلاح این 

قوانین می تواند به کاهش بیکاری کمک کند.
5. جذب سرمایه گذاری خارجی: جذب سرمایه گذاری خارجی 
می تواند به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادی کمک کند. برای این 
منظور، دولت باید با رفع موانع قانونی و بهبود روابط بین المللی، 

محیطی امن و جذاب برای سرمایه گذاران خارجی ایجاد کند.

چشم انداز آینده
بیکاری جوانان و رکود اقتصادی دو مسئله ای هستند که اگر 
به سرعت و به صورت اصولی مورد توجه قرار نگیرند، می توانند 
عواقب جبران ناپذیری برای جامعه به همراه داشته باشند. در 
حالی که دولت ها در طول سال های گذشته وعده های بسیاری 
برای کاهش نرخ بیکاری داده اند، اما این وعده ها اغلب به 
دلیل نبود برنامه ریزی دقیق و مشکلات ساختاری به نتیجه 

نرسیده اند.
نیاز به یک تغییر نگرش اساسی در  این بحران،  برای حل 
جوانان  دارد.  وجود  اجتماعی  و  اقتصادی  سیاست های 
سرمایه های ارزشمند هر کشوری هستند و اگر از توانایی های 
آن ها به درستی استفاده نشود، نه تنها اقتصاد، بلکه کل جامعه 
آسیب خواهد دید. با این حال، باید امیدوار بود که با اتخاذ 
سیاست های صحیح و به کارگیری ظرفیت های موجود، بتوان 
این بحران را به فرصتی برای رشد و توسعه تبدیل کرد. اما این 
مهم تنها در صورتی ممکن است که اراده ای جدی و هماهنگ 

میان تمام نهادهای مربوطه وجود داشته باشد.
را  آن  نمی توان  که  است  چالشی  جوانان،  بیکاری  بحران 
انداخت. این بحران مانند زنجیره ای از مشکلات  به تعویق 
اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاسی را در پی دارد که حل آن 
نیازمند اقدامات فوری و بنیادین است. دولت باید به جای 
تمرکز بر وعده های کوتاه مدت و طرح های ناکارآمد، به سمت 
ایران  جوانان  شک،  بدون  کند.  حرکت  پایدار  سیاست های 
ظرفیت و استعداد بی نظیری دارند که اگر به درستی هدایت 
و حمایت شوند، می توانند موتور محرکه توسعه اقتصادی و 
اجتماعی کشور باشند. اما این تنها در صورتی محقق می شود 
که جامعه و سیاست گذاران به طور جدی به مسئله بیکاری نگاه 
کنند و اراده لازم برای تغییر وضعیت را داشته باشند. در غیر 
این صورت، هزینه های اجتماعی و اقتصادی این بحران در 

سال های آینده به مراتب بیشتر خواهد شد.

مجتبیعاشوری
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مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1814584
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/12 

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم(

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۳۲۲4 مورخ ۱۴۰۳٫۰۷٫۲۸ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم رقیه 
آسیابی فرخادی بشناسنامه شماره 633 صادره از تبریز فرزند یوسفعلی در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مساحت 190٫02 مترمربع مفروز از پلاک شماره ۳۵۲ فرعی از ۱۷۰ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای علی آسیابی فرخادی 
و با مالکیت مالک اولیه آقایان عباس و محمدرضا و اسفندیار و بهمن همگی رفیعی تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1814547
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/12 

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت دوم(
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قاعدتا اگر با فوتبال عجین باشیم باید به این درک برسیم که 
انتقادات بر پایه واقعیت ها مطرح شود و مخالفت ها از سر 
دلسوزی باشد. آنچه مسلم است اینکه این رشته پرطمطراق که 
در دو دهه اخیر با فوتسال نیز عجین شده است، علاقمندان 
بسیاری را از هر طیف و هر رده ای به خود جذب کرده و در این 
وضعیت نباید بدون مطالعه و بدون تحقیق نظر داد. پر واضح 
است که فوتبال ایران با مشکلات عدیده ای دست و پنجه نرم 
می کند و واضح و مبرهن است که برای حل این مشکلات 
نباید داخل جریانی شد که نه تنها به نفع این فوتبال نیست 
بلکه صرفا اوضاع را متشنج خواهد کرد. با این حال باید گفت؛ 
آنچه بر فوتبال خراسان رضوی در این چند ساله گذشته است 

محتاج کالبد شکافی عمیق است.

قبل از شروع
اینکه چرا نماینده لیگ برتر فوتبال استان خراسان رضوی سر 
از دسته های پایین تر درآورده است؟ اینکه فوتسال این استان 
پهناور در شتابی مطلوب طی طریق می کند. اینکه تنش های 
ریز و درشتی بین هیات، پیشکسوتان و حتی رسانه ها دیده 
می شود. اینکه انتخابات به تاخیر افتاد و بعضی کاندیدهای 
انصراف داده صحبت از مهندسی شدن انتخابات کرده اند. اینکه 
در تعدادی از شهرستان ها اختلافات شدیدی بین هیات فوتبال 
و اداره ورزش ملاحظه شده و دود این آتش بی ثمر به چشم 
تیم داران و باشگاه داران رفته است. اینکه خلیل موسوی با رای 
قاطع اعضای مجمع انتخاب می گردد. اینکه رگه هایی از ثبات 
در این انتخاب مشاهده می شود. اینکه طیفی از پیشکسوتان 
جریان فوتبال استان را مورد سوال قرار داده و حتی تعدادی 
اهالی  اینکه دغدغه  و  به میان می آورند.  از فساد صحبت 
فوتبال استان برای برون رفت از مشکلات موجود، چگونه 
توسط هیات جدید مورد بررسی قرار خواهد گرفت و در همین 
راستا برنامه های سیدخلیل موسوی چیست؟ ابتدا باید تمام 
موضوعات مطرح شده را تحلیل و بررسی کرد و سپس اندکی 

صبر نمود تا رئوس برنامه متصدی جدید منتشر گردد.

کارنامه هیأت قبل
چند ویژگی بارز در هیات احسان اصولی که بالغ بر پنج سال 
سکان دار فوتبال و فوتسال استان خراسان رضوی بود دیده 
می شود. البته نقاط ضعفی نیز وجود داشته و درخصوص 
سقوط نماینده این استان در لیگ برتر فوتبال کشور نیز باید 
بارز هیات قبل،  از جمله نکات  نمره منفی به هیات داد. 
حضور احسان اصولی در بدنه فدراسیون بود که باعث گردید 
تیم مدیریتی این استان از پشتوانه مناسبی برخوردار باشند. 
هیات اصولی برخلاف آنچه گفته شده است بر محور برنامه و 
اصول تعیین شده پیش رفته و پایبندی به آن نیز در بهترین 
حالت دیده شده است. در این بین فوتبال و فوتسال استان 
خراسان رضوی در دو مسیر تقریبا متفاوت طی طریق کرده 
است؛ »فوتسال در بهترین شرایط و فوتبال با کمترین بازدهی«. 
فوتبال این استان که روزگاری حرف های زیادی برای گفتن 
داشت اکنون وضعیت مناسبی در فوتبال کشور ندارد. خصیصه 
دیگر هیات احسان اصولی اصل ثبات و حمایت است که با 
اجتناب از تغییرات احساسی سعی گردید پشتوانه سازی و 
اعتماد به بالاترین حد خود برسد. »این جریان را در اتفاقات 
فوتبال شهرستان کاشمر و چند شهرستان دیگر می توان به 
عینه مشاهده کرد«. ویژگی بارز دیگر هیات اصولی توجه به 

شهرستان هاست. ده ها سفر استانی توسط محسن حیدری 
شهرستان های  به  تخصصی  تیم های  با  طیبی  حمید  و 
مختلف انجام شده است. در حوزه فوتسال حمایت ویژه ای به 
باشگاه های شهرستانی صورت گرفت و صعود بازرگانی محمدی 
کاشمر به لیگ دسته یک فوتسال کشور نمونه ای از این تعامل 
است. برگزاری کلاس های آموزشی موضوع دیگر است که در 
این بخش خراسان رضوی اگر پیشتاز نباشد در بین بهترین 

استان ها قرار گرفته است.

سخن منتقدان
هیات فوتبال استان خراسان رضوی در پنج سال گذشته با 
انتقادهای ریز و درشتی روبه  رو بوده است. درستی و نادرستی 
انتقادات موجود مدنظر نیست. مهم این است که جمعی از 
اهالی فوتبال استان بخصوص پیشکسوتان انتقاداتی بر نحوه 
مدیریت وارد نموده اند که لازم است به آن اشاره کرد. اکثر 
منتقدان معتقدند؛ نحوه مدیریت هیات استان دورهمی بوده 
است. قابلیت های استانی شناسایی نشده و منتقدان به حاشیه 
رفته اند. اساسنامه هیات پراز اشکال است و تمام کارشناسان 
فوتبال کشور با آن چالش دارند. هیات فوتبال خراسان رضوی 
نخواسته و یا نتوانسته که تمام نیروهای بالقوه استانی را تحت 
عنوان نیروی توسعه و پیشرفت در اطراف خود جمع کند، 
و برعکس اسباب دوری و عدم تفاهم را فراهم آورده است. 
مناطق کم برخوردار همچنان مشکل دارند و هیات وظایف خود 
در این خصوص به خوبی انجام نداده است. برگزاری مسابقات 
بی نظم است و کیفیت آن به اندازه هزینه ای که باشگاه ها 
می کنند، نیست. منتقدان هیات به یک اصل منتقد بوده و آن 
را ضعف اساسی هیات بیان کرده اند؛ »انتخاب رؤسای هیات 
روشی درست و استاندارد نداشته و مطابق با واقعیت نیست«. 
منتقدان درخصوص نقاط قوت نیز اظهار نظر کرده اند: برگزاری 
لیگ دوازده ساله ها را از بهترین اقدامات هیات عنوان شده 
است. آنان برای بازگشت به شرایط مطلوب از جمله حضور 
مجدد در لیگ برتر فوتبال کشور همت و پشتیبانی تمام ارکان 
استان را لازم و ضروری دانسته و راه برون رفت از مشکلات 
عنوان شده را بازگشت پیشکسوتان به عرصه فوتبال پیشنهاد 

کرده اند.

نیاز اساسی شهرستان ها
به جرات می توان گفت؛ تعامل ویژه بین هیات استان و 
شهرستان ها تابعه در سال های اخیر دیده شده است. توجه 
ویژه به مناطق دارای استعدادهای برتر در فوتبال و فوتسال 
بین  این  در  اما  تعبیر می گردد.  مثبت  نقاط  از جمله  نیز 
به پیشرفت فوتبال و  آنچه  نیازسنجی جامعی درخصوص 
فوتسال شهرستان ها یاری می رساند، دیده نشده است. به 
عبارتی کمبودها و مشکلاتی اعم از اختلافات، اشتباهات و 
گاهی موضع گیری های بین هیات فوتبال و اداره ورزش، روند 
پیشرفت را مختل و اغلب به بیراهه برده است. این درحالی 
قرار گرفتن در مسیر  برای  نیاز  آیتم مورد  اولین  است که 
درست، اتحاد و همدلی است. از طرفی بودجه تعریف شده ای 
در مدیریت هیات ها و حتی ادارات ورزش پیش  بینی نشده 
و به همین علت هیات ها باید بخش اعظم هزینه های خود 
را از محل دریافت ورودی مسابقات تامین کرده و با تعامل 
با اداره ورزش نسبت اختصاص سالن و چمن اقدام نمایند. 
از طرفی باید ارتباطی تنگاتنگ بین شهرستان ها و استان با 
تعیین نماینده در کمیته های مختلف از جمله فوتسال، داوران، 
اجرایی و حتی انضباطی بوجود آمده و این توجیه به عمل 

بیاید که فوتبال و تشکیلات آن یک مجموعه کاملا مستقل 
بوده و با توجه به پتانسیل ویژه ای که در آن متصور است، باید 

دیدگاه متولی ورزش بدان تغییر نماید.

برنامه های احتمالی هیأت جدید
کارنامه خلیل موسوی در دهه گذشته دو ویژگی بارز را به خود 
اختصاص داده است؛ ابتدا دانش محوری و سپس خردجمعی، 
دو آیتمی که با حضور متخصصان امر و نیروهای دلسوز، آینده 
فوتبال استان را امیدوارکننده نشان داده است. موسوی معتقد 
است هیات فوتبال استان خراسان رضوی در پنج ساله گذشته 
درخصوص موضوعات گوناگون هدف گذاری کرده و لاجرم برای 
رسیدن به شرایط مطلوب، باید آن را ادامه داد و نقاط ضعف 
و قدرت را شناسایی کرد. آنچه مسلم است اینکه آموزش 
بوده و کاهش  برنامه هیات جدید  اولین  پایدار  و توسعه 
تنش های بوجود آمده و نیز گذر از چالش های موجود می تواند 
مسیر را برای رسیدن به هدف هموار سازد. برنامه جامع افزایش 
مشارکت با عضویت حداکثری فعالان فوتبال در سراسر استان 
نیز پیشبینی شده است و در این راه برنامه ایده پردازان و 
پیشکسوتان نیز اخذ خواهد شد. از نکات ویژه برنامه موسوی 
ارتباط گسترده با شهرستان ها و بهروری از نیروهای شهرستانی 
است. ارتباطی که یقینا بسیاری از حساسیت های موجود را 
کاهش خواهد داد. پشتوانه سازی در فوتبال و فوتسال نیز مد 
نظر بوده و این مهم با برنامه صحیح در خصوص فوتبال و 

فوتسال پایه میسر خواهد شد.

پیشرفت در سایۀ اتحاد
خلیل موسوی در اولین اقدام به دیدار مدیرکل ورزش و جوانان 
استان خراسان رضوی رفت. او در تمام جلسات برگزار شده با 
اعضای هیات های شهرستان آنان را به دو نکته توصیه نمود؛ 
»ابتدا داشتن برنامه و تقویم کاری و دوم اتحاد و همدلی 
در سطح شهرستان« موضوع مهم در مدیریت موسوی ابقای 
نیروهای کارآمدی بود که در سخت ترین شرایط بخش های 
مهم فوتبال و فوتسال استان را مدیریت کرده بودند. این بدان 
معناست که باید در مناسبات و برخوردها تجدیدنظر نمود. 
آنچه در پنج ساله گذشته بیشتر از هر چیزی به فوتبال و حتی 
فوتسال استان خراسان رضوی لطمه وارد نموده چند دستگی 
مفرطی بود که با اهداف گوناگون دست به موضع گیری های 
مثبت و منفی زده اما صرفا به تغییرات و جابجایی معتقد 
بودند. این درحالی است که اداره فوتبال از حالت هیأتی و 
کدخدامنشی و تجمع و انتقاد گذشته و تبدیل به یک سازمان 
بزرگ شده است. در این سازمان اولین نکته مهم اتحاد و 
حضور است. خلیل موسوی هم به لحاظ سواد آکادامیک، هم 
تجربه مربوط به مدیریت و هم سبقه فوتبال غنی و شرایط 
فوق العاده ای دارد. موسوی برای رسیدن به این جایگاه قریب 
به ده سال در بدنه مدیریت فوتبال بخصوص آموزش این رشته 
بوده و سرشار از انگیزه است. با این وصف؛ حالا موسم اتحاد 
و همدلی است تا کمبود ها، نقصان ها برطرف شده و آنچه در 
ذهنیت اهالی فوتبال استان خراسان رضوی اعم از پیشکسوت، 
باشگاه دار، مربی و سرپرست و بازیکنان شکل گرفته است، 
عملیاتی شود و آنچه مدنظر مسئولان نیز است، جامه عمل 

پوشانده شود.

ورزشی

»دنیای هوادار« از وضعیت فوتبال خراسان رضوی گزارش می  دهد؛

در انتظار اتحاد و تعامل

گزارش

 

ساخت انیمیشن قهرمانان 
کشتی کلید خورد

انیمیشن کشتی گیران با موضوعیت تلاش یک کشتی گیر 
از نوجوانی تا قهرمانی جهان در حال ساخت است.

به گزارش »دنیای هوادار«، این انیمیشن با تکنیک دوبعدی 
و با تهیه کنندگی سعید جلالیه و کارگردانی کیانوش عابدی 

در حال ساخت است.
نوجوان کشتی گیر  در مورد یک  انیمیشن  این  موضوع 
یک  در  کوچک  باشگاه  یک  از  را  خود  کار  که  است 
شهرستان آغاز می کند و با تلاش و ممارست و پس از 
شکست ها و پیروزی ها به عنوان قهرمانی جهان دست 

پیدا می کند.
علیرضا دبیر رئیس فدارسیون کشتی صبح گذشته با حضور 
در محل ساخت این انیمیشن در روند انجام کار قرار گرفت.

وی پس از این بازدید در جمع خبرنگاران گفت: این کار از 
دو سال پیش و با پیگیری های فدراسیون استارت خورد و 
چندین جلسه جهت ساخت این انیمیشن با صدا و سیما و 

تولیدکنندگان برگزار کردیم.
رئیس فدراسیون کشتی تصریح کرد: هدف از ساخت این 
پویانمایی جذب خردسالان، نونهالان و نوجوانان به کشتی 
و آشنایی آن ها با تاریخ و فرهنگ این رشته سنتی، مذهبی 

و ملی است.
دبیر با تشکر از صدا و سیما و مرکز پویانمایی صبا اظهار 
داشت: کار درستی در حال انجام است و امیدوارم که یک 
کار ماندگار باشد. امیدوارم که این کار فتح بابی باشد برای 
اینکه بتوانیم کسانی را که ورزش مسیر آن ها را بهتر و 

سالم تر خواهد کرد، جذب کنیم.
رئیس فدارسیون کشتی با تقدیر از عوامل تولید این برنامه 
گفت: کار انجام شده بی نظیر است و فکر نمی کردم که انقدر 

زیبا بتوان با انیمیشن، کشتی را نشان داد.
وی خاطرنشان کرد: این انیمیشن در ۴ فصل ۱۳ قسمتی در 
حال تولید است که فصل اول این انیمیشن سال نو پخش 
می شود. امیدوارم صدا و سیما نیز زمان و کانال مناسبی را 

برای پخش این انیمیشن درنظر بگیرد.

گاریدو دستور داد؛ 

استراحت پرسپولیسی ها بعد از 
تمرینات پرفشار

کادر فنی تیم فوتبال پرسپولیس پس از تمرینات پرفشار 
بدنسازی و تاکتیکی، به قرمزپوشان استراحت داد.

 خوان کارلوس گاریدو سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس 
تمرین  قرمزپوشان،  فشار  پر  تمرینات  روز  سه  از  پس 
اساس،  همین  بر  کرد.  اعلام  تعطیل  را  )دوشنبه( 
سرخپوشان تمرینات خود را برای دیدار برابر مس سونگون 
در جام حذفی، طی روزهای سه شنبه و چهارشنبه برگزار و 
روز پنج شنبه هفته جاری میزبان مصاف با مس سونگون 

خواهند بود.

گوشهوکنار

المپین رشته تیراندازی با تپانچه کشورمان به عنوان نخستین ایرانی در بوندسلیگا رکوردشکنی کرد. هانیه رستمیان به عنوان نخستین 
تیرانداز ایرانی در لیگ تیراندازی آلمان )بوندسلیگا( برای تیم PIER ۲۰۰۰ دست به سلاح شد.

هانیه رستمیان در دیدار تیمش برابر تیم برلین بهترین رکورد را ثبت کرد و در نهایت با نتیجه ۴ بر یک به پیروزی رسیدند و با این 
نتیجه حضور تیم PIER ۲۰۰۰ برای فینال قطعی شد. تا پایان لیگ تیراندازی آلمان دو هفته باقی مانده است و رستمیان هفته آینده 

نیز در بوندسلیگا به میدان می رود.

دختر ایرانی در بوندسلیگا رکوردشکنی کرد

حسنصانعیپور
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